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واکنش معاون اول قوه قضائیه به ماجرای اوین
خیلی از تصاویر مونتاژ است

 شــرق: معاون اول قوه قضائیــه در واکنش به  �
ماجــرای زندان اوین گفته اســت: خیلی از تصاویر 
پخش شــده مونتاژ اســت و اصلا ربطــی به زندان 
ندارنــد. انتشــار تصاویر زندان اویــن که به  صورت 
گزینشی منتشر شده، حتی برخی تصاویر مربوط به 
سال ۹۵ است. او در کنار بحث هک شدن دوربین ها، 
شــائبه تهیه کپی از آرشــیو فیلم های زندان را نیز 
مطرح کرده اســت؛ اما اینکه ایــن فیلم ها مونتاژ و 
غیرواقعی باشــند توضیحی بود که محمد مصدق 
مطــرح کرده و باید منتظر بررســی ماجرا و گزارش 
نهایی همراه با مدارک و مســتندات برای اثبات این 
ادعا باشیم. حجت الاسلام محمد مصدق در پاسخ 
به پرسشــی درباره تصاویر منتشرشده از زندان اوین 
گفته است: در جلســه ای که با رئیس قوه داشتیم، 
ایشان به دادستان کل کشور دستور دادند که با قید 
فوریت موضوع را بررســی کنند و پاســخ بدهند و 
هنوز دادستان کل کشور موعدش نرسیده که در این 
رابطه پاسخ دهد و فکر کنم تا فردا و پس فردا پاسخ 
دهند. وی افزود: خیلی از این تصاویر پخش شــده 
مونتاژ اســت و اصلا ربطی به زندان ندارد. برخی از 
جاهای دیگر اینها را گرفته اند- نمی گویم همه اش- 
و اصــلا ربطی به قوه قضائیه نــدارد. مصدق تأکید 
کــرد: رئیس قوه قضائیــه تأکیــد دارد و دیروز هم 
گفت که قــوه قضائیه مصمم اســت اگر در داخل 
زندان توســط هر کســی اعم از کارمنــد و قاضی و 
مســئول و... تخلفی از مقررات نســبت به متهم و 
محکوم صورت گرفته باشد صددرصد قوه قضائیه 
برخــورد خواهد کــرد. لازم به توضیح اســت که با 
انتشار فیلم های دوربین های زندان اوین که همراه با 
عذرخواهی رئیس سازمان زندان ها همراه شد، منجر 
به دســتور رئیس قوه قضائیه به دادستان کل کشور 
برای رســیدگی و برخورد با متخلفان شــد. مجلس 
نیز خواســتار بررســی زوایای این اتفاق و برخورد با 
بی قانونی حاکم بر اوین شــده اســت. یکی از نکات 
مثبت در این ماجرا نحوه برخورد دســتگاه قضا بود 
که برای اولین بار همراه با پذیرش مسئولیت و وعده 
رســیدگی به ماجرا راه تکراری تکذیب را که روشی 
معمــول در مدیریت ایران اســت، در پیش نگرفت. 
حتی در این رابطه مجلس از جمله کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس و کمیســیون امنیــت ملی مجلس هم 
ورود کردنــد و انتظار می رود در سیســتم زندان بانی 

ایران شاهد تغییر رویکردها و بهبود مدیریت باشیم.
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رئیس قوه قضائیه:
کارشناسی های نادرست 

مورد بازخواست قرار بگیرند
مرکز رســانه قــوه قضائیه: رئیس قــوه قضائیه  �

بــا انتقاد از رانتی شــدن برخی کارشناســی ها، گفت: 
وقتی فرایند انجام یک کارشناسی طولانی می شود یا 
کارشناس نظریه نادرستی ارائه می دهد، باید حتما از 
سوی قاضی یا مرکز کارشناسان مورد بازخواست قرار 
گیرد. حجت الاسلام محسنی اژه ای در هشتمین جلسه 
ستاد راهبری اجرای سند تحول قضائی که به  منظور 
بررسی «هوشمندســازی ارجاع و ســاماندهی زمان 
فرایند کارشناســی» برگزار شد، اظهار کرد: کارشناسی 
در آرای قضائی نقش مســتقیمی دارد و بســیاری از 
احکام قضات بدون نظر کارشناســی صادر نمی شود. 
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: بخشی از نارضایتی ها 
نســبت به اطاله دادرســی و آرای صادرشده ناشی از 
کارشناسی های مسئله دار است که ریشه در ارجاعات 
نادرست از سوی برخی قضات، ضعف کارشناسی ها، 
خلأهــای قانونــی و ناآشــنایی مــردم بــا مســائل 

حقوقی دارد.

جواد امام، فعال سیاسی اصلاح طلب:
قبوری در قبرستان شیخان قم هم 

زیارتنامه دارند
اعتمادآنلاین: جواد امــام، مدیرعامل بنیاد باران و از  �

چهره هــای اصلاح طلب نزدیک به سید حســن خمینی، 
درباره حواشــی ایجاد شده بر ســر تدوین زیارتنامه برای 
بنیان گذار انقلاب گفت: «اگر اِعراب این زیارتنامه را برداریم، 
سلام و عرض ادبی است که نسبت به امام صورت گرفته  
است. این زیارتنامه توســط آیت االله جوادی آملی تهیه و 
تدوین شده  است. ایشان در این حوزه صاحب نظر هستند 
و ایشــان باید توضیح دهند. البته تدویــن زیارتنامه های 
این چنینــی تنها اختصــاص به امام خمینــی (ره) ندارد. 
در ایــران و کشــورهای مجاور بــرای بزرگانشــان چنین 
زیارتنامه  یا سلام یا شــجره نامه ای تهیه و تدوین می کنند 
و امری مرســوم اســت».  او درباره ســابقه تدوین چنین 
زیارتنامه هایــی نیز توضیــح داد:  «البته دربــاره تهیه این 
زیارتنامه علما باید اظهارنظر کنند، اما برای مثال ما قبوری 
را در قبرستان شــیخان قم داریم و همه آنهایی که آنجا 
مدفون هستند، دارای زیارتنامه هستند. سابقه تأسیس این 
قبرستان هم به بالای صد سال باز می گردد. بر مزار بزرگان 
دیگری در تهران، قم، مشــهد و... نیز زیارتنامه هایی دیده 

می شود و مسبوق به سابقه بوده  است». 

 شرق: گویــا هنوز ابهامات ردصلاحیت علی لاریجانی در افکار عمومی 
از بین نرفته و با اینکه اکنون دولت سیزدهم رسما فعالیت خود را آغاز 
کرده اســت، اما همچنان بحث چرایی ردصلاحیت فردی که ۱۲ ســال 
رئیس مجلس بود و پیش از آن مســئولیت های مهمی مانند ریاســت 
صداوســیما را برعهده داشت و همین حالا مشــاور رهبری به حساب 

می آید، ادامه دارد.
در تازه تریــن خبر، غلامرضــا مصباحی مقدم در گفت وگو با ایســنا 
در پاســخ به این پرســش که آیــا ردصلاحیت شــدن لاریجانی برایش 
تعجب آور نبود، گفته اســت: «چــرا. تعجب کردم. مــن معتقد بودم 
نبایــد چنین اتفاقی می افتاد. واکنش ایشــان خیلی معقول بود. واقعا 
رعایت مصالح ملی در رفتار ایشــان بسیار برجســته بود. رهبر معظم 
انقلاب هم موضع گرفتند که حکایت از این داشــت که یا مناقشــه ای 
نسبت به تصمیم شــورای نگهبان داشتند ولی تکلیف نکردند یا علاوه 
بر این مناقشه نســبت  به اظهارنظرهای دیگران درباره لاریجانی اعلام 
موضــع کردند که نوعــی حمایت مجدد از آقای لاریجانی به حســاب 
می آیــد». او همچنین درباره حاشــیه هایی درخصــوص موضع گیری 
صادق آملی لاریجانی نســبت به ردصلاحیت بــرادرش بیان کرد: «به 
دنبال جلســه ای در شورای نگهبان که آقای علی لاریجانی در آن تأیید 
نشــدند، یک جلســه در مجمع تشخیص بود که ایشــان واکنش نشان 
دادند. همان جا اظهارنظرهای مختلفی بود؛ مجمع یکپارچه با ایشــان 

موافق نبود و برخی ها موافق و برخی مخالف بودند».
اشاره مصباحی مقدم به موضع نسبتا تندی است که آملی لاریجانی 
بعــد از ردصلاحیــت برادرش گرفــت. او مطرح کرده بــود: «از اولین 
حضور این جانب در شــورای  نگهبان در ســال۱۳۸۰، قریب به ۲۰ سال 
می گــذرد. در تمام این مدت، از شــورای نگهبان دفاع کرده ام، حتی در 
ســال هایی که در قوه قضائیه بودم، اما هیچ گاه تصمیمات شــورا را تا 
ایــن حد غیرقابل دفاع نیافته ام؛ چه در تأیید صلاحیت ها و چه در عدم 
احراز صلاحیت ها. ســبب این نابســامانی ها تا حد زیادی، دخالت های 
فزاینــده دســتگاه های امنیتــی از طریق گزارش های خــلاف واقع، در 
تصمیم ســازی برای شورای نگهبان است؛ به ویژه اگر عضو مسئولی که 
باید گزارش های محققانه به شــورا ارائه کند خــود، عامدانه چیزی بر 
آن بیفزایــد. چنان که از وزارت اطلاعات بــا قاطعیت تمام مطلبی نقل 
می کنند، حال آنکه با پرسش از معاونت مربوطه در وزارت اطلاعات به 
صراحت این مطلب تکذیب می شود. گلایه بنده از سر دغدغه ای است 

برای حفظ شأن و اعتبار شورای نگهبان».
درباره گزارش هایی که به شــورای نگهبان داده می شــود، در اثنای 
ماجــرای ردصلاحیت لاریجانی هــم حیدر مصلحــی، وزیر اطلاعات 
دولت احمدی نژاد، ســخنان چالش برانگیزی را مطرح کرد که بر بحث 
اطلاعات نادرســتی که به شورای نگهبان داده می شــود، دامن زد. او 
گفته بود: «مــن در دوران وزارتم در مورد یکی از شــخصیت هایی که 
جایگاه قابل  توجهی هم داشــت (هاشمی رفســنجانی) بررسی هایی 
انجام دادم. کف خیابان نشان می داد این آقا اگر بیاید، رأی می آورد. در 

بررسی هایم تأیید صلاحیت و ردصلاحیت آن فرد (هاشمی رفسنجانی) 
و هزینه-فایده هرکدام از آنها را مشخص کردم. بعد جمع بندی کردم و 
این جمع بندی را به دستگاه هایی که باید، ارائه دادم و درنهایت شورای 
نگهبان از من دعوت کرد بیایــم و این هزینه-فایده را توضیح دهم که 
رفتم و در دو صفحه این موضوع را به آنان گفتم. در این بررسی که به 
شــورای نگهبان ارائه شــد تمام ابعاد را دیده بودم و چیزی نبود که از 
قلم افتاده باشــد. فقط یکی از آقایان حقوق دان شورای نگهبان از من 
پرسید شــخصیت این فرد چه می شــود؟ گفتم من با شخصیت کاری 

ندارم. من دارم هزینه-فایده برای نظام می کنم».
البته عباسعلی کدخدایی، سخنگوی وقت شورای نگهبان، با تکذیب 
ســخنان مصلحی در صفحه توییتر خود نوشت: «آقای مصلحی هرگز 
چنین مطلبی را در جلسه شورا بیان نکرد و نسبت به دیگر مطالب کلی 

ایشان نیز به شدت اعتراض شد و اعضا آن را قبول نداشتند».
اما محمد هاشمی رفسنجانی سخنان مصلحی را تأیید کرد و گفت: 
«براســاس اطلاعات ما آنچه آقای مصلحی گفته حقیقت دارد. همان 
ســال ۹۲ و در روزهای حدفاصل ردصلاحیت آقای هاشمی تا برگزاری 
انتخابات، ســه نفر از اعضای شــورای نگهبان که بهتر است اشاره ای 
به نام آنها نکنم خدمت ایشــان آمدند و درســت همین داســتان را از 
جلسه شــورا گفتند که ماجرا این طوری شــده و آقای مصلحی چنین 

کاری کرده است».
بعد از این ســخنان، علی یونســی، وزیر اطلاعات دولت اصلاحات، 
در گفت وگــو با «جمــاران» به ذکر نکاتی پرداخت: «در مورد شــورای 
نگهبان متأســفانه دو اعترافی که صورت گرفت بــاور عمومی را تأیید 
کــرد. یکی اعتراف آقای صادق لاریجانی، رئیس ســابق قوه قضائیه و 
دیگری اعترافات آقای مصلحی، وزیر اســبق اطلاعات بود. این دو اقرار 
تأیید می کند که شورای نگهبان بر حسب صلاحدید مقامات امنیتی نظر 
داده اند و این نه شأن شــورای نگهبان است که این جور عمل کند و نه 
شأن سازمان های امنیتی است. یعنی سازمان های امنیتی از هر جنس، 
حق ندارند برای شــورای نگهبان، دســتگاه قضائی یــا هر مرجع دیگر 
این طور صلاح اندیشی کنند. آنها باید نظر کارشناسی شان را منتقل کنند 
و نبایــد اصرار هم کنند که باید نظر آنها اجرا شــود. فقط باید به عنوان 

کارشناس امنیتی نظر کارشناسی شان را منتقل کنند. آنها هم بر حسب 
تشــخیص خودشــان و ســایر اطلاعاتی که دارند باید تصمیم بگیرند. 
ولی متأســفانه این دو اقرار با چیزی که در خارج صورت گرفت تطبیق 
می کنــد. یعنی مثلا ردصلاحیــت دکتر علی لاریجانــی هیچ توجیهی 

ندارد».
گفتنی اســت همه این بحث هــا خاصه زمانی آغاز شــد که مقام 
معظم رهبری چند روز پیش از انتخابات ریاست جمهوری در سخنانی 
مطرح کردند: «حفظ آبرو جزء بالاترین حقوق انســان ها است؛ بنابراین 
خواهش و مطالبه من از دســتگاه های مســئول این است که مواردی 
را که گزارش خلاف واقع راجع به فرزند یا خانواده کســی داده شــده، 
جبران کنند». متعاقب این ســخنان علی لاریجانی در نامه ای به مقام 
معظم رهبری نوشــت: «بیانــات حکیمانه حضرت عالی در ســالگرد 
رحلت پیشوای بزرگ انقلاب اســلامی امام خمینی (قدس سره) برای 
آینده کشور، بار دیگر پایه های استوار و عقلانی نظام جمهوری اسلامی 
را ظهور بخشــید. تذکر و مطالبه جناب عالی نیز در رفع ظلم و جفایی 
که در بررسی صلاحیت کاندیداهای ریاست جمهوری رخ داد؛ بزرگی و 
بزرگواری و روحیه حق طلبی آن حضرت را بیش از پیش عیان نمود».

بــا این همه هنوز دلایل ردصلاحیت علی لاریجانی روشــن نشــده 
است و معلوم نیســت نهادهای اطلاعاتی چه گزارش هایی به شورای 
نگهبان داده اند که اعضای این شورا بر اساس آنها صلاحیت لاریجانی 
را احراز نکرده اند اما در آخرین اظهارنظر شــورای نگهبان گفته شد که 
دلایل ردصلاحیت به خود لاریجانی ارائه شده است. ماه گذشته بود که 
طحان نظیف، سخنگوی این شورا گفت: «مواردی را که آقای لاریجانی 
درخواســت دادند به ایشــان منعکس شده اســت». گویا ذیل نامه ای 
که به لاریجانی داده شــده، قید محرمانه خورده است. همین موضوع 
باعث شــد که لاریجانی در توییتی درخواســت کند که شورای نگهبان 
مهر «محرمانه» را از نامه ای که برای او ارسال شده، بردارد تا او بتواند 

نامه شورا را برای اطلاع عموم علنی کند.
اما گمانه زنی هایی پراکنده درباره علت ردصلاحیت لاریجانی وجود 
دارد. چندی پیش منصور حقیقت پور، از نزدیکان لاریجانی و مشــاور او 
زمانی که لاریجانی ریاســت مجلس را برعهده داشت، گفته بود: «من 
فکر می کنم شــورای نگهبان موضوعاتی چــون ویزای تحصیلی دختر 
آقای لاریجانی را مطرح کرده  اســت در عین حــال یک مهر محرمانه 
هم پای نامه زده اند. آقای لاریجانی هم از ســر حیا این نامه را منتشــر 

نکرده  است».
بــا همه اینهــا، به نظر می رســد موضوع علــت ردصلاحیت علی 
لاریجانــی با توجه به تذکر مهمی کــه رهبر انقلاب درباره جبران ظلم 
واقع شــده داده اند، نزد افکار عمومی و اهالی سیاســت لاینحل باقی 
مانده و شاید انتظار این است که نهادهای ذی صلاح درباره این موضوع 
به صورت شــفاف با مردم ســخن بگوینــد تا دســت کم در دوره های 
آتــی انتخابات ابهامی در روند بررســی صلاحیت ها در پیشــگاه مردم 

به وجود نیاید.

پرونده ردصلاحیت لاریجانی همچنان مفتوح
غلامرضا مصباحی مقدم از جزئیات جلسه  مجمع تشخیص مصلحت درباره ردصلاحیت علی لاریجانی سخن گفت


